

**Inhalt/ Content**

<b>1. Veranstaltungsankündigungen/ Announcements</b> .....	<b>2</b>
Graduiertenratssitzung/ Graduate Council Meeting.....	2
Das neue Qualifizierungsprogramm der Graduiertenakademie WiSe 2017/18/ The new Qualification Program of the Graduate Academy Winter Term 2017/18.....	2
Forschungscamp 2017/ Science Camp 2017.....	2
Angebote des Sprachenzentrums/ Courses offered by the Language Center.....	3
<b>2. Wirtschaftsforum Regiopolegion/ 2<sup>nd</sup> Economic Forum Regiopolegion</b> .....	<b>4</b>
<b>2. Preise, Ausschreibungen und Forschungsförderung/ Awards, Tenders and Research Funding</b> .....	<b>5</b>
Überbrückungsstipendien für Nachwuchswissenschaftler*innen der Uni/ Bridging Grants for Junior Scientists of the University of Rostock.....	5
Hermes-Forschungsförderung der Universität Rostock/ Hermes Research Funding of the University of Rostock.....	5
Anschubfinanzierung für VNU-Verbundforschung/ Start-Up Funding for VNU-Association Research.....	6
academics-Preis für den/die Nachwuchswissenschaftler*in des Jahres/ academics Prize for the junior scientist of the year.....	7
<b>3. Möglichkeiten zur Finanzierung einer Promotion/ Opportunities for Funding Postgraduate Studies</b> .....	<b>7</b>
Begabtenförderungswerke/ Organisations for the Promotion of Talented Persons.....	7
Der Stipendienlotse/ The Fellowship Pilot.....	8
<b>4. Fördermöglichkeiten für Postdocs/ Research Grants and Programs for Postdocs</b> .....	<b>9</b>
Förderangebote der DFG/ DFG Research Grants and Programs.....	9
Förderangebote der EU/ EU Research Grants and Programs.....	10
<b>5. Sonstiges/ Miscellaneous</b> .....	<b>10</b>
Die Graduiertenakademie der Universität Rostock auf Facebook/ Follow the Graduate Academy on Facebook!.....	10
<b>Impressum/ Imprint</b> .....	<b>10</b>

## 1. Veranstaltungsankündigungen/ *Announcements*

### **Graduiertenratssitzung/ *Graduate Council Meeting***

Auch in diesem Semester sind die Mitglieder der Graduiertenakademie der Universität Rostock wieder ganz herzlich zu Graduiertenratssitzung eingeladen. Die Sitzung findet am 18.09.2017 um 16 Uhr im Seminarraum 019 des Unihauptgebäudes (Universitätsplatz 1, 18055 Rostock) statt. Neben einem Rückblick auf die Arbeit der Graduiertenakademie im letzten Semester, wird das neue Qualifizierungsprogramm für das WS 2017/18 und das Forschungscamp vorgestellt. Nutzen Sie die Möglichkeit die Graduiertenakademie aktiv mitzugestalten und erscheinen Sie zahlreich! Wir freuen uns auf Sie.

*The members of the Graduate Academy of the University of Rostock are invited to join the Graduate Council Meeting. The Meeting will take place at the 18<sup>th</sup> of September 2017, 4 pm, in the Seminar Room 019 of the University main building (Universitätsplatz 1, 18055 Rostock). Take your chance to actively shape the future of the young scientists of the University of Rostock and join us!*

### **Das neue Qualifizierungsprogramm der Graduiertenakademie WiSe 2017/18/ *The new Qualification Program of the Graduate Academy Winter Term 2017/18***

Das neue Qualifizierungsprogramm der Graduiertenakademie für das Wintersemester 2017/18 erscheint am 25.09.2017. Sie können sich wieder auf ein spannendes und abwechslungsreiches Kursangebot freuen, das Ihnen die Möglichkeit gibt Ihr Profil als Nachwuchswissenschaftler\*in abzurunden. Wir haben unser Qualifizierungsprogramm um Angebote speziell für Postdocs erweitert. Sie dürfen also gespannt sein!

*The new qualification program of the Graduate Academy for the winter term 2017/18 will be published on the 25<sup>th</sup> of September 2017. You can look forward to a varied and exciting course collection, which gives you the chance to sharpen your profile. Next winter term we will also offer courses specifically geared to postdocs. You can look forward to it!*

### **Forschungscamp 2017/ *Science Camp 2017***

Am 23. November 2017 findet im Atrium des Konrad-Zuse-Haus zum fünften Mal das Forschungscamp im Auftrag des Prorektors für Forschung und Wissenstransfer statt. Organisiert wird das Forschungscamp vom Referat Forschung und Wissenstransfer (D1.3) in Zusammenarbeit mit der Graduiertenakademie. Kern der Veranstaltung ist die traditionelle Poster-Session, in der Wissenschaftler\*innen aus allen Fakultäten und den An-Instituten ihre Forschungsthemen vorstellen können. Zusätzlich wird die Ausstellung um einen Poster-Slam bereichert, der von der Graduiertenakademie organisiert wird.

Während des Poster-Slams werden maximal 12 Teilnehmer\*innen Ihre Forschungsarbeit innerhalb von 3 min mit Hilfe eines originellen Posters vor einem größeren Publikum vorstellen. Der beste Beitrag des Poster-Slams wird mit einem individuellen Karriere-Coaching im Wert von 1.000 € prämiert. Der Slam ist für Doktorand\*innen und Nachwuchswissenschaftler\*innen aller Fachrichtungen offen. Es steht den Teilnehmer\*innen frei, ob Sie ihr

Forschungsthema auf Deutsch oder Englisch vorstellen. Die Anmeldung zum Poster-Slam (Anmeldefrist bis zum 10.10.2017) erfolgt über das [Anmeldeportal der Poster-Session](#). Zudem ist die Einreichung eines Abstracts zur Anmeldung erforderlich, welcher das Forschungsthema ansprechend darstellt. Die für den Poster-Slam angenommenen Bewerber\*innen erhalten die Möglichkeit in einem eigens zu diesem Zweck abgehaltenen Workshop, ein Poster für den Poster-Slam zu erstellen und Ihren Slam-Vortrag zu gestalten. Der Workshop findet am 20. und 21. November 2017 statt.

*Save the Date: This year's Science Camp is taking place on the 23th of November in the atrium of the Konrad-Zuse-Haus. The Science Camp is organized by the Research and Knowledge Transfer Unit (D1.3) in cooperation with the Graduate Academy on behalf of the Vice-Rector for Research and Knowledge Transfer. During this year's Science Camp, the Graduate Academy organizes a Poster Slam apart from the traditional poster sessions of the event. During the poster slam, up to 12 participants will present their research projects in a unique 3 minute presentation by means of a particularly interesting poster. The winner takes advantage of a personal coaching with a self-chosen focus – a prize worth 1000 €. The Slam is open for PhD-Students and PostDocs of all disciplines. Presentations can be given in German and English. Please, register for the Poster Slam: through the [registration of the Science Camp 2017](#). The participants of the Poster Slam get the unique opportunity to prepare an interesting poster and a catchy presentation for the slam in a workshop. The workshop will take place on the 20<sup>th</sup> and 21<sup>st</sup> of November 2017.*

### Angebote des Sprachenzentrums/ Courses offered by the Language Center

Termin Date	Ort Place	Kursbezeichnung (Veranstaltungsnr.) Course Title (course number)	Kursleiter*in Trainer
09.10.2017, 8:30 – 13:00 Uhr 10.10.2017, 8:30 – 13:00 Uhr 11.10.2017, 8:30 – 13:00 Uhr	Raum 325, Haus 1 (Ulmenstr. 69)	Introduction to Academic Writing and Presentation Skills (90069)*	Marika Fleischer
Kurs auf Deutsch am: 27.10..2017, 13:00 – 17:00 Uhr  Date for the course in English 20.10.2017, 13:00 – 17:00 Uhr	Raum 320, Haus 1 (Ulmenstr. 69)	Crashkurs "Interkulturelle Grundlagen für das Studium in Deutschland"  Crash course "Intercultural basics for studying and doing a PhD in Germany"	Cornelia Kirsten Anne-Marie Schmitt
WiSe 2017/18, mittwochs, 7:30 – 9:00 Uhr	Raum 320, Haus 1 (Ulmenstr. 69)	Bürokommunikation für <b>Beschäftigte I</b> (90995)	Dr. Klaus Rambow
WiSe 2017/18, montags, 7:30 – 9:00 Uhr	Raum 320, Haus 1 (Ulmenstr. 69)	Bürokommunikation für <b>Beschäftigte II</b> (909951)	Dr. Klaus Rambow
WiSe 2017/18, freitags, 13:00 – 14:00 Uhr	Raum 320, Haus 1 (Ulmenstr. 69)	Refresh and brush up – Konversationstraining für <b>Beschäftigte</b> (90996)	Cornelia Kirsten

\* Detaillierte Kursinformation finden Sie unter der Tabelle./ \* Please find detailed information below.

**Crashkurs "Interkulturelle Grundlagen für das Studium in Deutschland":** Für einen erfolgreichen Aufenthalt an der Uni Rostock sind neben Sprache und Fachwissen auch interkulturelle Fertigkeiten wichtig. An einem Nachmittag wollen wir gemeinsam mit euch einen ersten Einblick in Strategien für den Umgang mit dem

deutschen Studiensystem gewinnen. Kulturschock, Wissenschaftskultur, Umgang mit Studierenden und Lehrenden, deutsche Zeitplanung - wir beantworten eure Fragen und diskutieren eure Vorstellungen, Erfahrungen und Ideen zum Studium an der Universität Rostock. Der Kurs wird an einem Termin auf Deutsch und an einem anderen Termin auf Englisch abgehalten. Die Teilnahme ist kostenlos. Bitte melden Sie sich spätestens bis zum 25. Oktober 2017 bei Tatiana Kaliniuk ([tatiana.kaliniuk@uni-rostock.de](mailto:tatiana.kaliniuk@uni-rostock.de)) für den Kurs auf Deutsch an.

**Introduction to Academic Writing and Presentation Skills:** *This course (Level B2 CER) is for PhD students who wish to get an introduction into the specific features of academic presentations and standard research papers in the natural and engineering sciences and in medicine. It focuses to awareness regarding appropriate language, organization of content and revision/correction skills and gives the opportunity to practice skills. Participants will receive guided access to some of the Language Centre's e-learning modules offered via ILIAS. The course will be in English. For further information please contact Marika Fleischer ([marika.fleischer@uni-rostock.de](mailto:marika.fleischer@uni-rostock.de)).*

**Crash course "Intercultural basics for studying and doing a PhD in Germany":** *For a successful time at the University of Rostock you do not only need language and subject knowledge but also intercultural skills. On one afternoon, together we want to work on gaining insights into strategies for dealing with the German academic system. Culture shock, scientific culture, communication with students and teachers, German time planning ... we will answer your questions and discuss your experience, expectations and ideas for studying at the University of Rostock. One course will be in German and one course will be in English. The participation is free of charge. Sign in for the training until 18<sup>th</sup> of October 2017 via Tatiana Kaliniuk ([tatiana.kaliniuk@uni-rostock.de](mailto:tatiana.kaliniuk@uni-rostock.de)).*

## **2. Wirtschaftsforum Regiopolregion/ 2<sup>nd</sup> Economic Forum Regiopolregion**

Am 19. und 20. Oktober 2017 findet in Rostock das Wirtschaftsforum Regiopolregion mit dem Thema "Technologien, Innovationen & Forschungspartner für die Wirtschaft" statt. In dem Transfer-Event stellen Spitzenforscher ihre Projekte kompakt vor; sie berichten in einem knackigen Kurzvortrag (5 Minuten) über ihre wissenschaftliche Arbeit. Interessierte Unternehmer erhalten einen Einblick in Visionen von morgen und die Zukunft der Technologien. Die Unternehmer erhalten so gebündelt einen Überblick und Anregungen zu Forschungsk Kooperationen, derzeitigen wissenschaftlichen Arbeiten, Innovationen, zukünftigen Trends und aktuellen Diskussionen. Weitere Informationen finden Sie unter: <http://www.regiopolregion-rostock.de/aktuelles/>.

*On the 19<sup>th</sup> and 20<sup>th</sup> of October 2017 the Economic Forum Regiopolregion "Technologies, Innovations & Research Partners for the Economy" (Technologies, innovations and research partners for the economy) takes place in Rostock. The focus of this Forum is knowledge transfer from research to economy. For this purpose top-level researchers will present their projects in a brief presentation (5 minutes) which gives interested entrepreneurs an insight into the visions of tomorrow and future technologies. The event will be held in German. For further information please visit (Webpage only available in German): <http://www.regiopolregion-rostock.de/aktuelles/>.*

## 2. Preise, Ausschreibungen und Forschungsförderung/ Awards, Tenders and Research Funding

### **Überbrückungsstipendien für Nachwuchswissenschaftler\*innen der Uni/ *Bridging Grants for Junior Scientists of the University of Rostock***

Zur Förderung von Nachwuchswissenschaftler\*innen in der Qualifizierungsphase schreibt die Universität Rostock ein Stipendienprogramm aus mit dem Ziel strukturelle Barrieren für Promovierende und Postdocs mit umfangreichen familiären Aufgaben abzubauen. Das Programm unterstützt diejenigen bei der Beendigung ihrer Qualifizierungsphase, bei denen sich der Abschluss der Promotion oder Habilitation aus familiären Gründen verzögert hat. Gefördert werden Nachwuchswissenschaftler\*innen, die Mitglied der Universität Rostock sind und eine wissenschaftliche Qualifizierung anstreben. Es können sich Promovierende und Postdocs bewerben, die aufgrund von Nachteilen infolge von familiären Rahmenbedingungen (Elternschaft, Pflege von Familienangehörigen u. a.), die Förderdauer ihres Stipendiums oder die Laufzeit ihrer Stelle überschritten haben und eine Verlängerungs- bzw. Überbrückungsfinanzierung nicht möglich ist. Anträge können jederzeit eingereicht werden. Weitere Informationen finden Sie unter:

<https://www.uni-rostock.de/universitaet/vielfalt-und-gleichstellung/vielfaltsmanagement/stipendien-fuer-nachwuchswissenschaftlerinnen/>.

*In order to promote junior scientists in their qualification phase, the University of Rostock tenders a scholarship program that aims to remove structural barriers for PhD candidates and postdocs with extensive family responsibilities. The program supports junior scientists at the end of their qualification phase whose completion of a doctorate or habilitation is behind schedule due to family commitments. Funds are allocated to junior scientists who are members of the University of Rostock and strive for a scientific career. Eligible for application are doctorate candidates and postdocs, who have exceeded the duration of a scholarship or a contract position due to family commitments (parenting, caring of dependent family members, etc.), without prospect of a bridging or transitional funding or financing. Applications can be submitted at anytime. For further information please visit:*

<https://www.uni-rostock.de/en/university/gender-and-diversity/diversity-management/scholarships-for-junior-scientists/>.

### **Hermes-Forschungsförderung der Universität Rostock/ *Hermes Research Funding of the University of Rostock***

Ziel des Hermes-Programms der Universität Rostock ist die Förderung des wissenschaftlichen Nachwuchses an der Universität Rostock verbunden mit einer Stärkung der internationalen Netzwerke der Universität Rostock. Gefördert werden Forschungsaufenthalte junger Nachwuchswissenschaftler\*innen im Ausland, die verbunden mit einer Antragstellung zur Einwerbung von Drittmitteln sind. Das Programm bezuschusst Forschungsaufenthalte von Nachwuchswissenschaftler\*innen der Universität Rostock an einem möglichst renommierten wissenschaftlichen Institut im Ausland von bis zu 3 Monaten mit max. 5.000 €. Es wird erwartet, dass im Ergebnis des Auslandsaufenthaltes ein gemeinsamer Projektantrag bzw. parallel zwei miteinander in enger Beziehung stehende Projektanträge an Dritte gestellt werden, die die Kooperation vertiefen.

Daneben fördert das **Hermes-Junior-Programm** Forschungsprojekte von Studierenden des M.A.- bzw. M.Sc.- Studiums sowie der Studierenden des abschlussorientierten B.A.- bzw. B.Sc.-Studiums der Universität Rostock bis zu 1 Jahr mit max. 5.000 € pro Projekt. Das Forschungsprojekt sollte dabei in der Gruppe konzipiert und durchgeführt werden (keine Förderung von Bachelor- bzw. Masterarbeiten möglich). Ziel des Hermes-Junior- Programmes ist die Stimulation und frühzeitige Bindung des wissenschaftlichen Nachwuchses an die Universität Rostock, verbunden mit einer Stärkung der internationalen Kontakte der Universität Rostock.

Weitere Informationen zum Hermes- und Hermes-Junior-Programm finden Sie unter:

<https://www.uni-rostock.de/forschung/nachwuchsfoerderung/hermes-foerderung/>.

Weitere Informationen zur Forschungsförderung an der Universität Rostock finden Sie unter:

<https://www.uni-rostock.de/forschung/forschungsservice/>.

*In order to promote junior scientist and to strengthen its international networks, the University of Rostock is tendering the funding program "Hermes". The "Hermes" program funds research stays (max. 3 months) of the University's junior scientists with up to 5.000 €. Fundable research stays must be abroad and are expected to result either in a joint proposal aimed at raising external funds or, alternatively, in two closely related proposals that aim at intensifying the international cooperation.*

*Beside this, the "Hermes Junior Program" is funding research projects of M.A. and B.A. students for up to 1 year with a maximum of 5.000 €. Fundable research projects should be planned and implemented by a team (No funding of B.A. or M.A. theses). For further information on the "Hermes" and "Hermes Junior" program please visit (Webpage only available in German): <https://www.uni-rostock.de/forschung/nachwuchsfoerderung/hermes-foerderung/>. For further information on research support at the University of Rostock please visit:*

*<https://www.uni-rostock.de/en/research/science-support/>.*

### **Anschubfinanzierung für VNU-Verbundforschung/ Start-Up Funding for VNU-Association Research**

Der Verbund Norddeutscher Universitäten (Bremen, Greifswald, Groningen, Hamburg, Kiel, Lübeck, Oldenburg, Rostock) fördert mit dem neuen Format „Impuls Forschung“ die Initiierung, Stärkung und Ausweitung von Forschungsk Kooperationen zwischen seinen Mitgliedsuniversitäten. In dem Format können alle promovierten Wissenschaftler\*innen der Universität Rostock für hochschulübergreifende Forschungsvorhaben im Nordverbund unkompliziert gesonderte Unterstützungsmittel beantragen. Die ausgeschriebenen Mittel von bis zu 5.000 € pro Antrag dienen dazu, Ideen auszutauschen, Kooperationen vorzubereiten und gemeinsame Projekte bei der DFG zu beantragen. Weitere Informationen: <http://www.uni-nordverbund.de/impuls-forschung/>

*The Association of North German Universities (German: Verband Norddeutscher Universitäten - abbr. VNU) financially supports the initiation, consolidation and expansion of research cooperation amongst its member universities in the funding program "Impuls Forschung". Funding is available for the preparation of activities in alliance with the VNU partners (meetings, workshops, conferences etc.). The maximum funding of 5.000 € should be used to initiate new interdisciplinary research alliances, to strengthen existing research alliances, and to sharpen the VNU research profile. Fundable activities are, for example, meetings, workshops, and conferences held to strengthen and enhance research cooperation throughout the alliance. Project proposals for the Deutsche*

*Forschungsgemeinschaft (DFG) are at the focus of the initiative. For further information please visit: <http://www.uni-nordverbund.de/en/start-up-funding-for-vnu-association-research/>.*

**academics-Preis für den/die Nachwuchswissenschaftler\*in des Jahres/ *academics Prize for the junior scientist of the year***

Bereits zum elften Mal in Folge wird der academics-Nachwuchspreis an herausragende Nachwuchswissenschaftler\*innen vergeben. academics zeichnet jährlich eine Person aus, die mit herausragenden und zukunftsweisenden Forschungsleistungen den jeweiligen Wissenschaftsbereich nachhaltig vorangebracht hat und sich darüber hinaus durch beispielhaftes Handeln und ehrenamtliches Engagement für die Wissenschaft auszeichnet. Am 30. September 2017 endet die Einreichungsfrist für Vorschläge zur Vergabe des mit 5.000 € dotierten Preises.

Die Ausschreibung richtet sich an Nachwuchswissenschaftler\*innen aller Forschungsrichtungen bis zu einem Alter von 35 Jahren zum Zeitpunkt der Bewerbung. Eigenbewerbungen sind nicht möglich. Weitere Informationen finden Sie unter: [https://www.academics.de/wissenschaft/nachwuchspreis\\_11275.html?startReg=true](https://www.academics.de/wissenschaft/nachwuchspreis_11275.html?startReg=true).

*The 30<sup>th</sup> of September 2017 is the deadline for nominations for the academics Prize for the junior scientist of the year. academics awards a prizes of 5.000 € to a young researcher who shows outstanding research work and who has made voluntary contributions of particular value for science. This award addresses young researchers (not older than 35) from all fields of research. Direct applications are not accepted. For further information, please visit (Webpage only available in German):*

[https://www.academics.de/wissenschaft/nachwuchspreis\\_11275.html?startReg=true](https://www.academics.de/wissenschaft/nachwuchspreis_11275.html?startReg=true).

**3. Möglichkeiten zur Finanzierung einer Promotion/ *Opportunities for Funding Postgraduate Studies***

**Begabtenförderungswerke/ *Organisations for the Promotion of Talented Persons***

Derzeit gibt es 13 vom BMBF unterstützte Begabtenförderungswerke, die Stipendien an Promovierende vergeben. Voraussetzung für die Förderung sind gute bis sehr gute Studienleistungen, hohes Motivations- und Verantwortungsbewusstsein sowie soziales/ gesellschaftliches Engagement. Die folgende Liste bieten einen Überblick über die Begabtenförderungswerke. Für weitere Informationen besuchen Sie bitte die Websites, der einzelnen Förderungswerke oder <http://www.stipendiumplus.de>.

1. Das [Avicenna-Studienwerk](#) fördert muslimische Promovierende aller Fachrichtungen.
2. Das [Cusanuswerk](#) ist das Begabtenförderungswerk der katholischen Kirche (alle Fächer).
3. Das [Ernst Ludwig Ehrlich Studienwerk](#) (ELES) fördert jüdische Promovierende aller Fachrichtungen.
4. Das [Evangelische Studienwerk e.V. Villigst](#) ist das Begabtenförderungswerk der evangelischen Kirche (alle Fächer).
5. Die [Friedrich-Ebert-Stiftung](#) (FES) fördert Promovierende aller Fachrichtungen, die den Grundwerten der Sozialen Demokratie nahestehen.

6. Die [Friedrich-Naumann-Stiftung für die Freiheit](#) fördert Promovierende aller Fachrichtungen, die sich politisch liberal und gesellschaftlich engagieren.
7. Die Begabtenförderung [Hanns-Seidel-Stiftung](#) fördert Promovierende aller Fachrichtungen mit einer christlich-sozialen Grundeinstellung.
8. Die [Hans-Böckler-Stiftung](#) ist das Studienförderungswerk des Deutschen Gewerkschaftsbundes. Es fördert Promovierende aller Fachrichtungen, die sich gewerkschaftlich oder gesellschaftspolitisch engagieren.
9. Die [Heinrich-Böll-Stiftung](#) fördert Promovierende aller Fächer, die sich für grüne Ziele und Werte einsetzen.
10. Die [Konrad-Adenauer-Stiftung](#) fördert Promovierende aller Fächer mit christlich-demokratischen Wert- und Ordnungsvorstellungen.
11. Die [Rosa Luxemburg Stiftung](#) steht mit ihrem Studienwerk der Partei „Die Linke“ nahe. Sie fördert insbesondere Promovierende (aller Fächer) aus Nicht-Akademikerfamilien oder mit Migrations-Hintergrund.
12. Die [Stiftung der Deutschen Wirtschaft](#) (Studienförderwerk Klaus Murmann) fördert Promovierende aller Fachbereiche mit Gemeinsinn und Unternehmergeist. Ein spezielles Förderprogramm - das Studienkolleg - richtet sich an Lehramtsstudierende.
13. Die [Studienstiftung des deutschen Volkes](#) fördert Promovierende aller Fachrichtungen, die Besonderes leisten, Initiative zeigen und Verantwortung übernehmen.

*13 organizations provide support to students and young researchers with special talents and they come together under the umbrella of the Federal Ministry of Education and Research (BMBF). Conditions for getting funded are good or very good study performances, a high degree of motivation, responsibility and social commitment. For further information, please visit: <http://www.stipendiumplus.de/en/dein-plus/stipendiumplus-who-we-are.html>*

### **Der Stipendienlotse/ The Fellowship Pilot**

Der Stipendienlotse ist die Stipendien-Datenbank des Bundesministeriums für Bildung und Forschung, die über Stipendienmöglichkeiten für u.a. Doktoranden informiert. Sie ermöglicht gezielte Recherchen nach verschiedenen Suchkriterien wie Art des Stipendiums, angestrebtem Abschluss, (Hoch-)Schulstandort bzw. Zielregion, Studienfächern, Bildungsphasen oder speziellen Zielgruppen. Der Stipendienlotse ist die zentrale Anlaufstelle für bundesweite und internationale Stipendien im privaten und öffentlichen Bereich. Die Datenbank ist kostenlos für Nutzer sowie Anbieter und zeichnet sich generell durch ihren nicht-kommerziellen Charakter aus. Weitere Informationen rund um die Stipendien-Datenbank finden Sie unter: <https://www.stipendienlotse.de/>.

*The Fellowship Pilot is the fellowship database of the German Federal Ministry for Education and Research (BMBF) that provides information on fellowship possibilities for doctoral candidates amongst others. It enables users to search according to various specific criteria (e.g. target degree, subject area, and special target group). The use of the database is free of charge for users and fellowship providers. For further information please visit (Webpage and Database only available in German): <https://www.stipendienlotse.de/>.*



#### 4. Fördermöglichkeiten für Postdocs/ *Research Grants and Programs for Postdocs*

##### **Förderangebote der DFG/ *DFG Research Grants and Programs***

Die DFG fördert Nachwuchswissenschaftler\*innen auf verschiedenste Art und Weise, mit z.B. Sachbeihilfe zur Durchführung eines einzelnen, thematisch und zeitlich begrenzten Forschungsvorhabens oder Forschungsstipendien. Die DFG fördert auch wissenschaftliche Netzwerke, klinische Studien und Nachwuchsakademien. Die Nachwuchsakademie ist dabei ein strategisches Förderinstrument und wendet sich besonders an etablierte Wissenschaftler\*innen, die das Ziel haben, dem wahrgenommenen Mangel an Nachwuchswissenschaftler\*innen in ihrem jeweiligen Fach mit der Durchführung einer themenbezogenen Nachwuchsakademie zu begegnen.

Das Emmy Noether-Programm der DFG möchte herausragenden Nachwuchswissenschaftler\*innen einen Weg zu früher wissenschaftlicher Selbständigkeit eröffnen. Promovierte Forscher\*innen erwerben durch eine i.d.R. fünfjährige Förderung die Befähigung zum Hochschullehrer durch die Leitung einer eigenen Nachwuchsgruppe verbunden mit qualifikationsspezifischen Lehraufgaben. Antragsberechtigt sind Nachwuchswissenschaftler\*innen aller Fachdisziplinen i.d.R. bis 4 Jahre nach der Promotion mit i.d.R. mindestens zwei Jahren Postdoc-Erfahrung. Von ausländischen Bewerber\*innen wird erwartet, dass sie ihre wissenschaftliche Karriere im Anschluss an die Förderung in Deutschland fortsetzen. Anträge können jederzeit gestellt werden.

Weitere Informationen finden Sie unter:

[http://www.dfg.de/foerderung/programme/einzelfoerderung/emmy\\_noether/kompakt/index.html](http://www.dfg.de/foerderung/programme/einzelfoerderung/emmy_noether/kompakt/index.html).

Eine Übersicht der Einzelförderungen für Postdocs der DFG finden Sie unter:

<http://www.dfg.de/foerderung/programme/einzelfoerderung/index.html>.

*The DFG provides financial support to junior scientists with numerous funding opportunities, e.g. research grants to fund staff, scientific instrumentation, consumables, travel, as well as many other financial requirements of a research project or fellowship. Besides, the DFG funds research networks, clinical trials, and workshops for early career investigators. The workshops for early career investigators are a strategic funding instrument. These are aimed particularly at established researchers, seeking to address a perceived lack of early-career researchers in their field by holding workshops for early career investigators on specific topics.*

*The Emmy Noether Programme supports researchers in achieving independence at an early stage of their scientific careers. Postdocs gain the qualifications required for a university teaching career during a DFG-funded period, usually lasting five years, in which they lead their own independent junior research group. As a rule, researchers who have acquired between two and four years of postdoctoral research experience are eligible to apply. Applicants must have international research experience. Foreign applicants are expected to continue their scientific career in Germany following completion of the funding period. For further information please visit:*

[http://www.dfg.de/en/research\\_funding/programmes/individual/emmy\\_noether/in\\_brief/index.html](http://www.dfg.de/en/research_funding/programmes/individual/emmy_noether/in_brief/index.html).

*An overview on Individual Grant Programs can be found at:*

<http://www.dfg.de/foerderung/programme/einzelfoerderung/index.html>.

### **Förderangebote der EU/ EU Research Grants and Programs**

Die Marie-Sklodowska-Curie-Maßnahmen wurden von der Europäischen Kommission in Horizon 2020 eingerichtet, um die länder- und sektorübergreifende Mobilität und die Karriereentwicklung von Forschenden sowie die Attraktivität von wissenschaftlichen Laufbahnen zu steigern. Weitere Informationen und die aktuellen Stellenangebote in Marie-Curie Projekten finden Sie unter: <http://ec.europa.eu/research/mariecurieactions/>.

*In order to promote trans-national and intersectoral mobility, as well as to stimulate industrial participation and attractiveness of research careers and academic positions, the Marie-Sklodowska-Curie Action has been established from the European Commission in Horizon 2020. Further information and current vacancies in Marie-Sklodowska-Curie projects can be found under the following link:*

<http://ec.europa.eu/research/participants/portal/desktop/en/opportunities/h2020/topics/msca-if-2017.html>.

### **5. Sonstiges/ Miscellaneous**

#### **Die Graduiertenakademie der Universität Rostock auf Facebook/ Follow the Graduate Academy on Facebook!**

Folgen Sie uns auf Facebook, um auf dem Laufenden über Aktivitäten der Graduiertenakademie, sowie Neuigkeiten aus dem Bereich der Forschungsförderung zu bleiben. Die Facebook-Seite der Graduiertenakademie finden Sie unter: <https://www.facebook.com/graduiertenakademie/>.

*Follow the Graduate Academy of the University of Rostock on Facebook to be up to date about our activities and to get news on research promotion. Follow us: <https://www.facebook.com/graduiertenakademie/>.*

### **Impressum/ Imprint**

Dr. Paula Friedrichs & Christina Lipka, M.A.  
Graduiertenakademie/ Graduate Academy

Kontakt/ Contact: [graduierten.akademie@uni-rostock.de](mailto:graduierten.akademie@uni-rostock.de)  
Facebook: <https://www.facebook.com/graduiertenakademie/>